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Per què no s'ha de fer el mirador de
Roca Regina?
Article d'opinió de Xavier Varela Pinart sobre la construcció d'aquesta plataforma al
Montsec

Vista aèria de Roca Regina | XVP

[despiece]Senyor director,
[nointext]
A l'estiu de l'any 2019 es va obrir una petició de recollida de signatures al portal d'Internet
Change.org per demanar que no es construís un mirador-plataforma al cim de la paret de Roca
Regina, al Congost de Terradets. Han passat gairebé tres anys i sembla ser que ara, novament,
el projecte s'està revifant a la Diputació de Lleida; i la petició de signatures en contra del projecte
segueix oberta.

Tanmateix els motius en contra d'aquest mirador-plataforma continuen essent tan vàlids com ho
eren fa tres anys; així, un primer motiu, que per altra banda és una obvietat, és que el mirador
'natural' ja existeix i no calen bigues de ferro, ciment, metacrilats, roques trencades i runes
abocades daltabaix de la paret en un espai natural tan singular. Ho saben els centenars
d'escaladors que han arribat a dalt de la paret de Roca Regina seguint alguna de les rutes o vies
d'escalada que des de l'any 1971 s'han obert en aquell indret. I ho saben també tots els
caminadors i excursionistes que resegueixen l'excel·lent ruta circular del Barranc del Bosc i que
ens permet l'accés al cim de la Roca Regina.

Hi ha un segon motiu de tipus administratiu: el futur Parc Natural del Montsec. Fa molts anys que
se'n parla d'aquest projecte de país, i som molts els catalans que no entenem perquè avui el
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projecte de PN del Montsec encara està aparcat en els diferents calaixos de les administracions
locals i departaments de la Generalitat. A més, totes les persones que coneixen els
procediments de gestió i de conservació de la Natura que comporta un parc natural saben que el
projecte del mirador-plataforma de Roca Regina no seria possible en el marc jurídic i tècnic del
PN del Montsec.

Un tercer motiu és de tipus socioeconòmic: com que es tracta d'un projecte que es vol finançar
amb subvencions de la Unió Europea, i com que la comarca i el territori afectat, el Pallars Jussà i la
Conca de Tremp no han d'invertir ni un euro dels seus recursos i pressupostos, les anàlisis de
cost-utilitat i d'impacte econòmic que fan els promotors i els polítics favorables al projecte estan
esbiaixades: és evident que hi hauria un benefici immediat per a les empreses constructores del
mirador-plataforma i l'acondicionament de la pista-carretera de muntanya que hi hauria d'arribar, i
del què en parlen ben poc els promotors del projecte; però a més a més, els polítics i promotors
ens venen al públic en general, i als ciutadans de les comarques afectades, a través dels
mitjans de comunicació tota una cadena-d'èxits-econòmics-i-socials (vaja, el Conte de la lletera de
tota la vida) com a grans beneficis del projecte:

"El mirador comportarà nous visitants tot l'any, llavors hi haurà més trens (Ferrocarrils de la
Generalitat de Catalunya) de la línia Lleida-Balaguer-La Pobla i molta gent que baixarà a l'estació de
Cellers; el servei de vehicles elèctrics i públics estació-mirador generarà llocs de feina fixos, els
visitants baixaran a dinar a l'Hotel Terradets o algun altre restaurant que es farà nou, o a Tremp, i
a la tarda, gràcies als FGC, aniran de compres a les botigues de Tremp, de Balaguer o fins i tot de
Lleida, i (...), i al final, el mirador revertirà l'envelliment de la població i el despoblament dels Pallars
i el Prepirineu."

Qualsevol persona coneixedora de la realitat social i humana del Pallars Jussà, o la Noguera, o el
Montsec, o els Prepirineus, i de la història d'aquestes comarques, sap que els problemes
econòmics d'aquesta part del nostre país són complexos, profunds, que venen de lluny, que
requereixen plantejaments que van molt més enllà de les propostes dels diferents Consells
Comarcals o de la Diputació de Lleida, que requereixen intervencions de la Generalitat, de
l'administració estatal i l'europea, i que mai, mai, es podran resoldre el despoblament i
l'envelliment desnaturalitzant i fent malbé un indret amb un extraordinari interès paisatgístic,
ecològic i ambiental com la Roca Regina.

Xavier Varela Pinart
[/despiece]
[noticiadiari]68/12444[/noticiadiari]
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